
هسته هاي قدرت مردمي

آينده اي ك��ه ام��روز آن را پيش بين��ي مي كنيم، 
اجتناب ناپذير نيست. اگر بدانيم كه مي خواهيم چگونه 
باشد، مي توانيم بر آن تأثير بگذاريم... در روزگار تغيير ما 
مي توانيم و بايد، مسئول سرنوشت خود باشيم. )آقاي 
چارلز هدي: عصر سنت گريزي؛ مديريت و سازمان در 

قرن بيست ويكم، ترجمه عباس مخبر(
نسل ها از پشت هم از »واگذاري كار مردم به مردم« 
گفته ايم و باز مي گوييم، به ويژه از زماني كه ناخواسته 
بخش اعظم اقتصاد را دولتي كرديم و اقتصاد ما به نفت 
وابسته شد، كار از مردم گرفته شد و برنامه ريزي هاي 
اقتصادي و توس��عه، تحت تأثير اين تفكر غالب قرار 
گرفت. مدل هاي گوناگون اقتصادسنجي، پيش بيني، 
آينده نگري، آينده پژوهي... به كار گرفته شد تا افق ها 
و آرمان هايي براي جامعه ترسيم ش��ود. اما بسياري 
از پيش فرض ه��ا و پيش بيني هايي ك��ه بر مدل هاي 
مكانيكي استوار بود يا بر مبناي منطق محض طراحي 
ش��ده بود، در عمل تحق��ق نيافت. مي ت��وان دلايل 
زيربنايي بس��ياري براي آن برش��مرد اما اصل قضيه 
بيرون ماندن مردم در ساختار عمودي قدرت و درواقع 
كساني بود كه سيستم ها فارغ از واقعيات زندگي شان 
و بدون دخالت خودش��ان طراحي و اجرا شده بود در 
جامعه ما، اما، با تشكيل شوراهاي شهر و روستا تحولي 
در اين ساختار رخ داد و به مردم نزديك تر شد حالا اگر 
پس از نزديك به دو دهه سازوكارهاي مربوط به اداره، 
تصميم گيري به عرصه هاي فعاليت و برنامه ريزي اين 
شوراها مورد بازنگري قرار گيرد و با واقعيات روز جامعه 
پرشتاب سازگارسازي و بر مبناي اطلاعات دقيق تر و 
واقعي تر از متن و بطن جامعه و از زندگي شهروندان هر 
ناحيه و محله و نيازهاي راستين فرهنگي، اقتصادي، 
رفاهي، معيشتي، زيست محيطي، متحول شود، يك 
گام مهم به نگره »واگذاري كار مردم به مردم« نزديك تر 
شده ايم. حالا ش��وراهاي محلي و ش��وراياران كه باز 
هم فاصله مردم را با نهاده��اي تصميم گيري دولتي 
و س��اختار قدرت كم مي كنند. ش��وراياران بازوهاي 
مشورتي، چشم و گوش، مغز منفصل و وجدان بيدار 
شوراهاي شهري، نواحي شهرداري خود شهرداري ها 
و بالاخره دولت هستند. بافت شوراي هر محله چنانچه 
از كارشناسان هر رشته تشكيل شود. به دليل آشنايي 
كه با نيازها، انتظارات و ويژگي هاي محل سكونت خود 
دارند، بهترين و درس��ت ترين اطلاعات را مي توانند 
به مراجع تصميم گيري رس��مي تر بدهند. در مقابل 
با تغذيه اطلاعات درست از س��وي دولت و نهادهاي 
رس��مي، ش��وراياران مي توانند بازگوكننده حقيقي 
امكان��ات و محدوديت هاي دولتي ب��راي مردم محله 
باشند و همچنين نهادهاي مس��ئول را منصفانه و از 
دريچه منافع بحق شهروندان و هم محله ها نقد سازنده 
كنند. به اين شكل است كه مردم باوري و مردم سالاري 
در هسته هاي محلي ش��كل مي گيرد، بارور مي شود، 
جايگاه خود را در س��اختار قدرت مي يابد و مشاركت 
مردمي را از ش��عار به ش��عور تبديل مي كن��د. از اين 
منزل است كه مي توانيم بر آينده تأثير بگذاريم و مهار 

سرنوشتمان را خود به دست بگيريم.

 مرگ سالانه 65 هزار ایرانی
 به علت مصرف دخانیات

ش�هروند| سيگاری ها هر  س��ال 100 هزار ميليارد 
تومان تومان دود می كنند، برآوردها نش��ان می دهد، 
دو براب��ر اين هم هزينه درمانش��ان می ده��د. درمان 
بيماری هايی كه ب��ه خاطر مصرف س��يگار، دچارش 
می شوند و حتی جانش��ان را از دست می دهند. آمارها 
از م��رگ س��الانه 65 ه��زار ايرانی به طور مس��تقيم و 
غيرمستقيم به دليل مصرف مواد دخانی حكايت دارد. 
حالا رئيس دبيرخانه كشوری س��تاد مبارزه و كنترل 
دخانيات پيش بينی می كند كه اگر اين روند ادامه دار 
باشد، تا 40 سال ديگر، ايران جزو3 كشور اول پرمصرف 

دخانيات در جهان می شود. 
خسرو صادق نيت در مناظره ای با موضوع دخانيات، 
می گويد: »مصرف سيگار در ميان نوجوانان و دختران 
ما رش��د فزاينده ای را نش��ان می دهد و مشكل بعدی 
درخصوص مرگ افرادی است كه در معرض دود سيگار 
هستند.« به گفته او 30 درصد كودكان زير 5 سال با دود 
سيگار مواجه هس��تند و احتمال اين كه در بزرگسالی 
مصرف كننده دخانيات ش��وند بالا اس��ت. »هم اكنون 
1.4 ميليارد س��يگاری در دنيا وجود دارند كه س��الانه 
6 ميليون نفر از اين افراد به طور مستقيم بر اثر استنشاق 
دود سيگار می ميرند و 600 هزار نفر نيز به دليل مواجهه 
با دود دست دوم سيگار جان خود را از دست می دهند.« 
او با اشاره به اين كه س��الانه 65 هزار مرگ در كشور به 
مصرف مواد دخانی بازمی گردد، ادامه می دهد: »با فرض 
مصرف هر سال 50 ميليارد نخ سيگار در كشور، سالانه 
100 هزار  ميليارد تومان در كشور دود می شود كه اين 
رق��م 2 برابر هزينه كاهش عوارض مصرف س��يگار در 
كشور است.« صادق نيت به ماجرای جمع آوری قليان ها 
و كنترل مصرف آن در جامعه نيز اشاره می كند. »اتفاقی 
كه افتاد اين بود كه در 5 س��ال گذشته اگرچه قليان از 
قهوه خانه ها خارج شد اما وارد رستوران های سنتی شد 
و درنهايت منجر به اين ش��د كه شاهد هستيم برخی 
مغازه ها تغيير كاربری می دهند و به محلی برای عرضه 
قليان و توتون بدل می ش��وند.« او ادامه می دهد: »تنها 
وزارت بهداشت نمی تواند در اين زمينه پاسخگو باشد 
و بايد اداره اماكن هم وارد شود.« او از ابلاغ نامه نماينده 
وزارت صنعت خب��ر دامی دهد. »بر اين اس��اس هيچ 
مجوز جديدی برای اس��تفاده از قليان از سوی اصناف 
صادر نمی شود و افرادی نيز كه تاكنون بدون مجوز در 
رستوان ها و س��اير اماكن قليان می دادند، ابتدا از سوی 
اصناف تذكر می گيرند و س��پس با آنها برخورد قانونی 
می شود، ضمن اين كه عرضه قليان به افراد زير 18 سال 

تخلف   محسوب   می شود.«

ایستگاه متروی بازار بزرگ و قلب اقتصادی تهران هنوز پله برقی ندارد

ترافیک مسافران نوروزی پشت ایستگاه متروی بازار

کمیسیون بهداشت مجلس بررسی می کند
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ش�هروند| قطار كه ايس��تاد، ناگهان واگن خالی 
شد. مسافران با چنان شتابی صندلی را ترک كردند 
كه انگار می ترس��يدند، قطار برود و از ايس��تگاه جا 
بمانند. بازارِ ش��ب عيد، صدها كه نه هزاران نفر را به 
بازار تهران كشانده، بازاری كه حالا چند سالی است 
ورود خودروها هم به آن ممنوع شده و بار جابه  جايی 
اكثريت شهروندانی را كه مقصدشان بازار است، مترو 

بر دوش می كشد. 
مترويی كه اين روزها ش��لوغ تر از هم��ه روزهای  
سال است، آنقدر كه وقتی قطار به ايستگاه می رسد 
خيلی ها ترجيح می دهند چند دقيقه ای گوش��ه ای 
امن كنار ديوار پيدا كنند و بايستند تا راهروی باريكی 
كه با پله های به هم پيوس��ته به چهارراه گلوبندک 
می رسد از ازدحام مس��افران خالی شود. اين انتظار 
اما خيلی طولانی نمی شود و چند دقيقه همان ها كه 
به اميد خلوت تر شدن ايستگاه ايستاده اند هم قاطی 
جمعيت می شوند و پله را به سمت بازار بالا می روند، 
پله به پله، ب��دون پله برقی و درحالی ك��ه از ازدحام 
جمعيت جای هر قدم بلافاصله با قدم های مس��افر 

ديگری پر می شود. 
ب��ازار تهران اگرنه ش��لوغ ترين ايس��تگاه متروی 
پايتخت اما يكی از ش��لوغ ترين آنهاست. بنابه اعلام 
شركت متروی، ايستگاه متروی صادقيه شلوغ ترين 
ايستگاه مترو در تهران است و پس از آن ايستگاه هاي 
امام خميني، ميدان آزادي، شهر ري و پانزده خرداد 
)ايستگاه بازار( قرار دارند در روزهای آخر  سال اما اين 
ايستگاه پانزده خرداد يا همان بازار است كه در صدر 
جدول شلوغ ترين ايستگاه  های شهر قرار می گيرد. 
ايس��تگاهی كه 10 س��ال پس از بهره برداری هنوز 
پله برقی ندارد و ب��رای خروج جمعيت زيادی كه هر 
چند دقيقه يك بار در اين ايس��تگاه از قطارها پياده 
می ش��وند تنها 2خروجی باريك ب��ا پله های به هم 
پيوسته پيش بينی شده كه اين حجم انبوه مسافران 
در يك��ی از ش��لوغ ترين مراكز ش��هری تهران هيچ 
نسبتی ندارد. نبود پله برقی و دهانه باريك خروجی 
و ورودی ايس��تگاه مت��روی بازار ته��ران يك جمله 
خبری ساده نيست؛ پشت اين نقصِ به ظاهر ساده، 
 هر روز اتفاقات زيادی می افتد، از سرقت های خرد و 
كيف قاپ��ی گرفته ت��ا دعواهای لفظ��ی و فيزيكی. 
ماجراهايی از زندگی روزمره كه نش��ان می دهد يك 
اشتباهِ به ظاهر كم اهميت در طراحی شهری به چه 

پيامدهای اجتماعی می انجامد. 
پله برق�ی  ب�ازار  مت�رو  ایس�تگاه  چ�را 

ندارد؟ 
اين كه چ��را ايس��تگاه متروی ب��ازار ك��ه يكی از 
كليدی  ترين ايستگاه های متروی تهران است هنوز 
پله برقی ندارد، پرسشی است كه جوابش به سال های 
دور باز می گ��ردد. زمانی كه اين ايس��تگاه طراحی 
و ساخته ش��ده آنقدر كه افتتاح و بهره برداری از اين 
ايس��تگاه در اولويت بوده، توجه به زيرس��اخت های 

رفاهی لازم كه يكی از آنها پله برقی است مورد توجه 
مديران وقت نبوده اس��ت و اين روزه��ا البته دامنه 
مش��كلات ناش��ی از اين نقص در طراح��ی گريبان 
مديريت ايس��تگاه را هم گرفته اس��ت. آنقدر كه در 
روزهای ش��لوغ آخر س��ال دو نفر از مام��وران مترو 
جلوی دو خروجی ايستگاه ايس��تاده اند تا مسافران 
را هدايت كنند كه با تنش و مش��كلات كمتری وارد 
ايس��تگاه و از آن خارج شوند. يكی از همين ماموران 
كه جوانی، سی و چند س��اله است و جليقه سفيد و 
سبز مترو را به تن دارد هرچند دقيقه يك بار مخاطب 
پرسش يكسانی از شهروندان متفاوت است. خانمی 
سی و چند ساله مقابل او می ايستد و می گويد: »آقا 
اين مشكل اين ايستگاه را كی حل می كنند، ايستگاه 
بازار چرا اين قدر كوچيكه؟ پله برقی هم ندارد، ماشين 
هم اينجا نمی  ياد، مجبوريم با مترو بياييم و بريم. مردم 
چه گناهی كردن مگ��ه؟« و او انگار كه برای دهمين 
بار جواب يك سوال مشابه را بدهد، می گويد: »خانم 
از اول در طراحی اش اشتباه كردند. درست كردنش 
هم به اين سادگی نيست. نمی توانيم كه ايستگاه را 
تعطيل كنيم اما انشاءالله حل می شود. شما بفرماييد.« 
برای خيلی از مس��افرانی كه با مترو به ب��ازار تهران 
می روند، اين سوال جدی است كه چطور طراحان با 
وجود حجم بالای رفت و آمد مسافران، اين ايستگاه را 
اينقدر كوچك و تنها با دو ورودی و خروجی طراحی 

كرده اند؟ 
آن طور كه علی اكبر روح نواز، مدير روابط عمومی و 
امور بين الملل شركت مترو می گويد، متروی پانزده 
خرداد جزو ايس��تگاه هايی است كه سال ها پيش به 
بهره برداری رسيده اما چون در منطقه بازار قرار دارد 
مشكلاتی بر سر طراحی و توس��عه آن وجود داشته 
است. مش��كلاتی كه روح نواز به آنها اشاره می كند، 
قرارگي��ری اين ايس��تگاه در منطق��ه ای تاريخی و 
تجاری اس��ت. او می گوي��د: »طراح��ی و جانمايی 

ايستگاه ها موضوع س��اده ای نيست، مشكلی است 
كه در توس��عه خطوط مترو وجود دارد. همين الان 
در آخرين ايس��تگاهی كه به بهره برداری رسيده در 
ميدان ولی عصر تهران، در تملك فضای ايستگاهی 
مغ��ازه داری ب��ود كه می گف��ت مغ��ازه اش را حتی 
100 ميليارد تومان هم نمی فروش��د. اين مس��ائل 
برای تملك فضای لازم ورودی ايس��تگاه ها و حتی 
هواكش های ميان تونلی هم وجود دارد.« نكته ای كه 
در ارتباط با متروی پانزده خرداد يا همان بازار وجود 
دارد اين اس��ت كه اين ايس��تگاه در منطقه تاريخی 
تهران واقع ش��ده اس��ت و محدوديت ه��ای رعايت 
ضوابط محدوده های تاريخی در ساخت آن تأثيرگذار 
بوده اس��ت. پيگيری های »ش��هروند« از مسئولان 
شركت مترو نش��ان می دهد در س��ال های گذشته 
طرح های مختلفی برای اصلاح وضع ايستگاه مترو 
پيشنهاد شده است اما طرح هايی كه برای اجرا تأييد 
شده اند به دليل بالا بودن هزينه های تملك در منطقه 

بازار تهران اجرايی نشده اند. 
  طرح توسعه ایس�تگاه ها را بیاورند، اعتبار 

بگیرند
در ش��ورای ش��هر تهران جايی كه در س��ال های 
اخير تمركز همه برنامه های حمل ونقل به س��مت 
تكميل ايستگاه های مترو رفته، محسن سرخو، عضو 
كميسيون حمل ونقل و عمران شورای شهر تهران 
از ضرورت بازنگری طراحی ايستگاه هايی كه مسأله 
دارند و امكان توسعه و اصلاح آنها وجود دارد، سخن 
می گويد. به گفته س��رخو، بررس��ی های كه شورای 
ش��هر انجام داده نش��ان می دهد كه در تع��دادی از 
ايستگاه ها ازجمله ايستگاه بازار مشكلاتی در طراحی 
اوليه و همچنين در امكانات رفاه��ی وجود دارد كه 
 می توان آنها را برطرف كرد. او به »ش��هروند« گفت:
 » اين ايستگاه هايی كه مشكل دارند به هرحال بايد 
ساماندهی شوند و طراحی آنها مورد تجديدنظر قرار 

گيرد. برای اين اقدام بايد مشاوران طرح های توسعه 
برای اين ايستگاه ها آماده كنند و بعد هم می توان برای 

آن اعتباری در نظر گرفت كه كار اجرايی شود.« 
اين عضو شورای شهر تهران درباره مشكلات مردم 
در ايستگاه متروی 15 خرداد )بازار تهران( گفت: »اين 
ايستگاه يكی از مهمترين ايستگاه های تهران است 
به ويژه با توجه به اين كه رفت و آمد ماشين و موتور در 
محدوده بازار هم ممنوع شده، مترو اصلی ترين وسيله 
برای رسيدن به اين منطقه است و بايد مشكلات آن 
برطرف شود.« به گفته اين عضو شورا، نصب پله برقی 
و توسعه ايستگاه مترو در منطقه بازار البته ملاحظات 
خاص خودش را دارد چرا ك��ه به دليل تراكم رفت و 
آمد عملا اين ايستگاه نمی تواند برای مدت طولانی 
بس��ته باش��د و از طرفی اگر جای تعبيه پله برقی در 
ايستگاه ها طراحی شده باشد جانمايی آن به سرعت 
اتفاق می افتد اما اگر چنين فضايی پيش بينی نشده 

باشد مشاوران بايد بيايند و مطالعه كنند.
ايس��تگاه مترو در منطقه بازار با شرايط فعلی اش 
البته مش��كلات و پيامدهای اجتماع��ی زيادی در 
زندگی روزمره ايجاد كرده اس��ت كه مهمترين آنها 
نزاع ها و درگيری های فيزيكی و لفظی بين مسافران 
هنگام ورود و خروج ايستگاه و همچنين افزايش آمار 
كيف قاپی و جيب بری در اين ايستگاه است. خيلی 
وقت ها درگيری ها از داخل ايستگاه به خارج آن هم 
می كش��د. زنان از مزاحمت های معمول ش��كايت 
می كنند و اغلب درحالی كه به س��مت ديوار مچاله 
شده اند پله  های ايستگاه را تا بالا می آيند و كودكان هم 
اگر پدر و مادرشان را همراهی كنند، لابه لای جمعيت 
و دس��ت و پا له می شود تا بالا برسند. »مهديه«، زنی 
ميانس��ال كه می گويد، برای خريد شب عيد به بازار 
تهران آمده، از اين مسأله شكايت می كند كه چرا پس 
از اين همه  سال مترو هنوز پله برقی ندارد. او می گويد: 
»من نمی دانم واقعا خانواده مسئولان هم از بازار تهران 
خريد می كنند و اگر می آيند اينجا با چنين شرايطی 
مواجه بوده اند حتی يك پله برقی برای اين ايستگاه به 

اين شلوغی پيش بينی نشده است.«
اين مش��كلات تنها مس��أله اين روزهای ايستگاه 
متروی بازار نيست، اين را »مهدی«، فروشنده يكی 
از مغازه های نزديك ايستگاه پانزده خرداد می گويد: 
»كلا اين ايستگاه استاندارد نيست. مگر می شه بازار به 
اين بزرگی دو تا ورودی به اين كوچكی داشته باشد؟ 
الان كه شبِ عيده و ديگه ايستگاه ها درحال انفجار 
است اما در روزهای عادی هم وضع خيلی بهتر از اين 
نيست مگر صبح های زود كه بازار تازه كارش را شروع 
كرده.« به گفته »مهدی«، هميشه روزهای آخر  سال 
جيب بری و كيف زنی زياد می شود حالا چه در مترو و 
چه در خود بازار. اين چند روز اينجا ماموران مترو را 
گذاشته اند كه مس��افران را از يك طرف وارد و از يك 
طرف خارج شوند ولی كلاً اين ايستگاه ها برای بازار 

كوچك است، كشش اين همه جمعيت را ندارد.« 

شهروند| حالا س��ال ها از آن زمان می گذرد. وقتی مسعود پزشكيان 
وزير بهداش��ت بود و هرچند وقت يكبار از انداختن طرحی نو برای نحوه 
رفتار با معتادان صحبت می كرد؛ طرحی برای ارايه رايگان موادمخدر به 
معتادان. حالا سال ها از اين پيشنهاد می گذرد و بعد از همه مخالفت هايی 
كه در سال های گذش��ته درباره اين موضوع وجود داش��ته، حالا دوباره 
زمزمه های اين طرح و از كميسيون بهداشت مجلس كه مسعود پزشكيان 

هم در آن عضو است، به گوش می رسد. 
ماجرا برمی گردد به س��فری كه اعضای كميسيون بهداشت اخيرا به 
سوييس داشته اند. اعضای اين كميسيون می گويند در اين سفر با مواردی 
روبه رو شده اند كه آنها را به اين فكر واداشته تا به بررسی طرح ارايه رايگان 
موادمخدر به معتادان فكر كنند. عبدالرحمان رس��تميان، نايب رئيس 
كميسيون بهداشت مجلس دراين باره می گويد كه قرار است كميسيون 
بهداشت مجلس اين طرح را بررسی كند: »در ارديبهشت ماه  سال آينده 
در جلسه ای با مس��ئولان مرتبط با فرآيند بررسی اعتياد، اين موضوع را 
بررسی خواهيم كرد و اميدواريم در اين جلسات گزارش دقيق آماری ارايه 
شده و كار كارشناسی صورت گيرد البته زمانی كه دكتر پزشكيان وزير 
بهداشت وقت بودند چنين طرح مشابهی برای معتادان و ارايه رايگان مواد 
مطرح شده بود اما به نتيجه نرسيد.« او ادامه می دهد: »وضعيت اعتياد در 
سوييس از موضوعاتی بود كه مورد بررسی واقع شد؛ معتادان در سوييس 
در مكان های خاصی كه برای آنها در نظر گرفته شده مواد خود را تهيه و 
استفاده می كنند چراكه معتقدند انجام اين كار می تواند به كاهش جرم در 
اين كشور منجر شده و از طرفی تعداد افرادی كه با ارتكاب جرم ناشی از 

اعتياد در زندان ها هستند كم می شود.« 
به گفته او »كشور سوييس با 8 ميليون نفر جمعيت، 30 هزار معتاد دارد 
كه اين آمار در ايران حدود يك ميليون و 200 هزار نفر اس��ت درحالی كه 
با درنظر گرفتن تناسب جمعيتی با كشور سوييس بايد حدود 300 هزار 
معتاد در كشور داشته باشيم. مصرف س��يگار در كشور سوييس از آمار 
بالايی برخوردار اس��ت كه حدود 25 درصد را شامل می شود كه البته در 
كشور ما اين آمار تقريبا كم است. همچنين به جهت اعتقادات مذهبی 
كش��ورمان؛ از مش��روبات الكلی اس��تفاده نمی كنيم اما مردم سوييس 
به جهت اس��تفاده از اين مش��روبات به بيماری های كبدی زيادی دچار 

می شوند.« 
البته اين اولين بار نيست كه اعضای كميسيون بهداشت مجلس اين 
موضوع را بررسی می كنند. قبل از اين، تير گذشته بود كه محمدحسين 
قربانی سخنگوی كميسيون بهداشت از بررسی پيشنهاد ارايه موادمخدر 
رايگان به معتادان در كميسيون بهداشت خبر داد. آن طور كه او آن زمان 
گفت در اين جلسه مسئولانی از س��تاد موادمخدر و نيروی انتظامی در 
كميسيون حضور داشتند: »با توجه به الگوی برخی از كشورها، پيشنهاد 
شد طرحی ارايه دهيم مبنی بر اين كه ارايه موادمخدر به صورت رايگان 

در دست مصرف كنندگان قرار گيرد البته درست است كه ممكن است 
اين اقدام هزينه ای داشته باشد ولی ما چند سال است كه هزينه می كنيم 
و  سال به سال اين هزينه ها افزايش پيدا می كند. خوبی اين پيشنهاد اين 
است كه هزينه را برای توزيع كنندگان موادمخدر كاهش می دهد و كسی 
دنبال تجارت موادمخدر نمی رود همچني��ن اگر ما بتوانيم موادمخدر را 
رايگان در پكيج مخصوص و در جای مخصوص در اختيار مصرف كننده 
قرار دهيم، موجب می شود كه از معضلات اجتماعی مانند خودفروشی ها، 
ضرب وشتم و كشتار جلوگيری كرده و دسترسی آسان شود و هنجارهای 
اجتماعی كاهش يابد.« به گفته اين عضو كميسيون بهداشت مجلس، 
اعضای اين كميسيون با اين پيشنهاد موافقند و به نظر او »نيازمند است كه 
قوه قضائيه، وزارت بهداشت و ستاد مبارزه با موادمخدر نيز در  اين موضوع 
كار كنند بنابراين قرار شد اين پيشنهاد در كميسيون بهداشت بررسی 
شود و پيشنهاد خوبی است و ما با آن موافق هستيم و درحال حاضر اين 

پيشنهاد درحال بررسی است.« 
بع��د از آن و در آذر گذش��ته بود كه مس��عود پزش��كيان، ديگر عضو 
كميسيون بهداشت از دولت خواست برای مهار اعتياد، كنترل عرضه مواد 
را به دست بگيرد: »در دنيا برای درمان اعتياد، فرمول عرضه و تقاضا را مبنا 
قرار داده اند يعنی تا زمانی كه در بازار تقاضا هست نمی توان جلوی عرضه 
را گرفت. در مبارزه با تقاضا، عرضه كننده اگر دولت باشد می تواند بازار را 
در دست بگيرد و وقتی كنترل بازار را به دست گرفت، برای درمان اعتياد 
می تواند برنامه ريزی كند. آنچه ما زمانی كه وزير بوديم پيش��نهاد داديم 
همين موضوع عرضه و تقاضا بود، كاری كه در سوئد، دانمارک و سوييس 
می كنند. كسی كه معتاد است دارای مشكل است و ما نمی توانيم به زور 
به او بگوييم كه نكش و بايد با اين فرد به صورت انسانی برخورد كنيم. اين 
طرح در دولت هش��تم به صورت لايحه درآمده بود اما متاسفانه با اتمام 
فعاليت دولت وقت، اين طرح به اجرا درنيام��د و اكنون ما در مجلس به 
دنبال اجرای اين طرح هستيم، چرا كه با استفاده از آن و زمانی كه بازار در 

كنترل دولت باشد، می تواند برای درمان اعتياد برنامه ريزی كند، كلاس 
بگذارد و معتادان را درمان كند.« 

اما با وجود همه اينها، هنوز هم هستند كسانی كه معتقدند هنوز برای 
اجرای اين ط��رح بايد كمی صبر كرد. عباس ديلمی زاده، مدير جمعيت 
تولدی دوباره كه 14 سال است در حوزه درمان معتادان فعاليت می كند، 
يكی از آنهاست. او دراين باره به »شهروند« می گويد: »طرح های خوب و نو 
را بايد در زمان مناسب اجرا كرد. وقتی ما برنامه مناسب را بخواهيم اجرا 
كنيم بايد ببينيم در چه زمانی هستيم و شرايط چيست. ما بايد پيامی 
را به جامعه بفرس��تيم كه يك صدا باشد، پيام چندصدايی نشان دهنده 
س��ردرگمی در سياست هاس��ت. ما بايد نظريات مختلفی را كه در دنيا 
وجود دارد در كش��ورمان بومی كنيم و خودمان برای كشورمان صاحب 
يك نظريه باشيم و از آن تبعيت كنيم. مديريت كردن مقوله اعتياد بجای 
مبارزه با آن پيامی اس��ت كه مدت هاس��ت از سوی افرد مختلف منتشر 
می شود.« او ادامه می دهد: »مديريت كردن يعنی ما با نگاه كاهش آسيب 
و واقع بينانه به اعتياد نگاه كنيم و بدانيم عده زيادی معتاد داريم كه ماده 
مخدر بی كيفيت را با قيمت گ��ران از قاچاقچی موادمخ��در خريداری 
می كنند و پول كثيفی را توليد می كنند كه به امنيت و اقتصاد ما ضربه 

می زند و باعث بروز آسيب های مختلف در جامعه ما شده است.
 اين كه ما برای مصارف دارويی و درمانی در اختيار معتادان مواد مخدر 
كم خطر قرار دهيم، تجربه ای است كه قبل از انقلاب و با شرايط ويژه اجرا 
كرديم و توانستيم به وسيله آن مشكل اعتياد را تا حدودی مديريت كنيم. 
اوايل دهه 50 اين كار انجام می شده است.« ديلمی زاده می گويد: »از نگاه 
اجتماعی اما كمی پيچيده تر است و بايد ابعاد مختلف را درباره آن بررسی 
كنيم؛ آيا درجامعه ما كه امروز مطالباتی را به س��مت سياس��ت گذاران 
می فرس��تد كه معنا و پي��ام آن جمع آوری معتادان اس��ت به طوری كه 
تصميم گيرندگان به اين مطالبات پاسخ مثبت می دهند چنين طرحی 
قابل انجام است؟ و آيا از يك سو با در اختيار گذاشتن موادمخدر كم خطر 
به معتادان و از سوی ديگر با جمع آوری آنها، دو پيام متضاد و متفاوت را به 
جامعه نمی فرستيم و باعث نمی شويم كه گروه اقليت طرفدار بخش اول 
و اكثريت برای دوم توليد كنيم؟ اينجاست كه بايد خيلی محتاطانه اما 
شجاعانه تصميم بگيريم.« او ادامه می دهد: »به نظر من برای اجرای چنين 
طرح هايی ك��ه می تواند يكی از راه حل های كنترل و كاهش آس��يب در 
جامعه باشد، ابتدا بايد جامعه و فرهنگ عمومی را در اين خصوص مطلع 
كنيم. قبل از هر چيز لازم است كه شفاف، مستقيم و بی پروا با مردم سخن 
بگوييم و اطلاعات دقيق و درستی را برای هر نوع تصميم گيری در اختيار 
آنها قرار دهيم و اذهان عمومی را نسبت به مشكل اعتياد و اين پيام صريح 
و روشن كه امكان پاک شدن تمام معتادان در كشور وجود ندارد صراحتا 
به جامعه اعلام كنيم تا جامعه با نگاه واقع بينانه تصميمات دقيق و درستی 

را بگيرد.« 

یادداشت

خبر

نگاه

خبر

محیط زیست و مسأله مردم

|  سوشیانس شجاعی فرد| 

امروز يكش��نبه، قرار اس��ت مس��ئولان س��ازمان 
محيط زيس��ت و فعالان اين حوزه، نزد رهبر انقلاب 
بروند. می ش��ود حدس زد كه رئيس سازمان گزارش 
مبس��وطی درباره كارهای انجام ش��ده خواهد داد و 
حتما در اين گزارش خواهد آمد وضع محيط زيست 
در دوره قبل فاجع��ه بوده و ام��روز و در دولت جديد 
درحال ريكاوری است. از آن سو فعالان محيط زيست 
به توضيح وضع فاجعه بار بخش پاپ محيط زيس��ت 
خواهند پرداخت. بخش پاپ آن بخش��ی اس��ت كه 
جامعه روی آن حساس شده و اگر بگوييد ف، مردم تا 
فرحزاد كه هيچ تا امامزاده داوود را هم خواهند خواند! 
جوری كه نيازی نيست چيزی درباره محيط زيست 
بدانی! بحث گردوغب��ار و درياچه ارومي��ه و جاده ابر 
را همه می دانند و پای روض��ه اش گريه می كنند. اما 
آنچ��ه می خواهم بگوي��م بخش نه��ان و كمتر ديده 
شده محيط زيست و قصه پيچيده حفاظت و صيانت 
از آن اس��ت. دو روز پيش به جهت فوت يكی از اقوام 
به چهارمحال و بختياری رفتم. روس��تايی بود به نام 
دوپلان كه بهترين خاط��رات كودك��ی ام را از آن جا 
دارم. باغات ميوه، ش��اليزارهای برن��ج چمپا و يكی از 
سرچش��مه های رود كارون. طبيعت زيبای زاگرسی 
و دو پ��ل قديمی و زيبا. مهمتر از هم��ه مردمی كه با 
طبيعت خو گرفته اند و با آن در جنگ نيس��تند. بعد 
از اين كه تسليتی گفتيم و غبار س��فر از تن زدوديم، 
از اوضاع و احوال پرس��يدم. گفتن��د جنگلبانی تمام 
زمين هايم��ان را گرفته و به اس��م مناب��ع ملی آنها 
را تص��رف كرده اند. گفت��م خب، لابد ش��ما تصرف 
غيرقانونی داشتيد و الان دولت آنها را پس گرفته است. 
می دانستم كه منابع طبيعی و ملی شمال در محدوده 
»مشاء« )شمال رامس��ر( در دولت پيش تقديم افراد 
»مشايی« شده است و آنها هم جنگل های آن منطقه 
را تبديل به برج و ويلا كرده اند. لابد اين هم از آن قسم 
است و حالا دولت آن را پس گرفته. اما داستان اين گونه 
نبود. روس��تاييان با لحنی ستمديده و البته منطقی 
شروع كردند به گلايه كه »اين زمين ها تصرفی نبوده، 
اين زمين های آبا و اجدادی ماست كه قرن هاست نسل 
اندر نس��ل در آنها مش��غول كار و كشاورزی هستيم. 
خيلی ها سند دارند. همه چيز شفاف و مشخص است. 
اما يك روز آمديم ديديم جنگلبانی آمده و يك تابلو زده 
داخل زمين های مان. اعلام كردند كه اين جا جزو منابع 
ملی است! بعد هم چند ستون سيمانی در زمين های 
سابق ما و منابع طبيعی فعلی! زدند و معلوم نيست چه 
ساخت و  سازی  می خواهند انجام دهند!« گفتم خب 
به هرحال زاگرس ذخيره گاه طبيعی كره زمين است. 
قرار بود به پول خوبی اين زمين ها را بخرند، حالا چقدر 
پول دادند؟! گفتند چه پولی؟! ب��ه زور بوده. ما هم به 
مامور دولت كه نمی توانيم تعرضی بكنيم. الان شده ايم 
حيران و وي��لان. هر روز داريم ب��ا زن و بچه به دادگاه 
می رويم. اين زمين ها منبع درآمد ما بود. در اين جا يك 
كشاورز پير روستايی با لحنی بسيار آرام، حرفی زد كه 
نمی دانم چرا از شنيدنش مو به بدنم سيخ شد. پيرمرد 
گفت: »بله از جنگل بايد نگهبانی ش��ود، تك و توک 
هم افرادی هستند كه به درخت ها تعرض می كنند، 
بلوط های وحشی را هيزم می كنند، حيوانات را شكار 
می كنند. خب جنگلبانی برود ب��ا اينها برخورد كند. 
نه اين كه زمين های ما را بگيرد. ما خودمان تمام اين 
س��ال ها مواظبت می كرديم، بدون اين كه كسی از ما 
بخواهد. ما نسل اندر نس��ل ياد گرفته ايم كه مواظب 
جنگل باش��يم. چون زندگی ما با آن است. اما وقتی 
دولت به زور بيايد و به اسم جنگل دارايی ما را تصرف 
كند، بچه های من با جنگل دوست خواهند بود؟ يا كمر 

به نابودی اش خواهند بست؟!«
س��خن را كوتاه می كن��م. اميدوارم خان��م ابتكار، 
قهرمان زمين، بانوی محيط زيس��ت جهان، كمی در 
اين صحبت پيرانه تأمل كنند ك��ه وقتی زمين های 
روستاييان را به عنوان گسترش منابع طبيعی از مردم 
كش��اورز می گيريد، اين مردم را تبديل به چه چيزی 
می كني��د؟ گدايان و گلفروش های س��ر چهار راه ها؟ 
كارگران كارخانه های مخرب محيط زيس��ت؟ عمله 
س��اختمان ويلاس��ازها؟ س��يگارفروش های كن��ار 

جاده ای؟ دشمنان هميشگی محيط زيست؟
و اگر در مس��أله محيط زيس��ت، م��ردم را به جای 
كشاندن در كمپين های احساس��ی، درگير زندگی 
با محيط زيس��ت كنيم يا مثل اين م��ورد، مردمی را 
كه نگهبان و دوس��تدار محيط زيس��ت بودند تبديل 
به دشمنان محيط زيس��ت نكنيم، قدم بهتری برای 
حفاظت و صيان��ت از منابع طبيعی بر نداش��ته ايم؟ 
راس��تی، چرا س��ازمان محيط زيس��ت وقت��ی پای 
سرمايه داران و ويلاس��ازان آش��وراده و كلاردشت و 
جواهرده و لاويج و سدسازان و وزارتخانه ها ميان است 

جز اعتراض و ابراز نگرانی كار ديگری نمی كند.

 رئیس جمهوري
 روسای ۸ دانشگاه کشور را منصوب کرد

شهروند| 8 تن از روس��ای دانشگاه های كشور با 
ابلاغ مصوبات اين شورا توس��ط رئيس جمهوری و 

رئيس شورايعالی انقلاب فرهنگی منصوب شدند.
براس��اس اين ابلاغيه ها طاهر احمدی به رياست 
دانشگاه علوم پزشكی اراک، حميدرضا خرم خورشيد 
به رياس��ت دانشگاه علوم بهزيس��تی و توانبخشی، 
محمدعلی كی نژاد به رياست دانشگاه هنر اسلامی 
تبريز، س��يدنصرالله محبوبی به رياس��ت دانشگاه 
آيت الله بروجردی، ناصر برومند به رياست دانشگاه 
جيرفت، خليل جمشيدی به رياست دانشگاه زنجان، 
محمدعلی دهقان به رياست دانشگاه ولی عصر)عج( 
رفس��نجان و علی اكبر اختری به رياس��ت دانشگاه 

صنعتی كرمانشاه منصوب شدند.

بيژن طاهري
روزنامه نگار
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